
SZEGEDI EGYETEM 
A SZEGEDI TUDOMÁNYEGYETEM, ORVOSEGYETEM ÉS A PEDAGÓGIAI FŐISKOLA LAPU 

S o k o l d a l ú , s z í n e s , a n e m z e t k ö z i k é r d é s e k e t é s • 
helyi eredményeket, hazánk fejlődését é s a z e g y e i 
emberek életének, munkájának szépségét megvilá-
gító, de a nehézségeket e l ' nem hallgató agitációra 
van szükség. 

(Szabad Nép okt 18.-1 vezércikkéből.) 

I. évfolyam 19. tzám 1953. október 27 Ára 40 fillói 

Orvostudományi Egyetemünk 
nehézségei 

Egyetemünk a felszabadulás óta 
V-ítalmas intézménnyé fejlődött. Ű j 
intézetek létesültek, hallgatósá-
gunk és a klinikai ágyak száma 
csaknem megkétszereződött. Mint-
s*?y ezer dolgozónk és ezer Uallga-

S \ tónk van s naponta ezer beteg fek-
V~| szik a klinikákon. A valóságos 
Q, kul turál is honfoglalásnak, a dolgo-

! W zó népből jövő értelmiség gyors 
növekedésének! közvetlen szemta-
núi vagyunk. > Felvételi vizsgáin-
kon a munkás-paraszt i f j ú ság év-
ről évre nagyobb számmal bizo-
ny í t j a be az egyetemi tanulmá-
nyokra való rátermettségét. Van-
nak azonban olyan tapasztalataink 
is. hogy a középiskolai oktatásban 
itt-ott még mindig meglévő hiá-
nyosságok komoly nehézséget okoz-
nak professzornak, hallgatónak 
egyaránt. Az orvosképzés tartal-
mában és formájában alapvetően 
felfrissült. Hallgatóságunk zöme 
régebben soha nem tapasztalt szor-
galommal dolgozik. Ifjúságunk és 
a tanszemélyzet közötti kapcsolat 
közvetlenebbé válásának jó hatá-
xait már is tapasztaljuk és arra 
törekszünk, hogy ez mind bensősé-
gesebb legyen. A hallgatók tudo-
mányos köre a mult tanév végén, a 
professzorok és a tanszemélyzet 
előtti olyan tudományos ülésen 
rmtatkozott be, amelynek színvo-
nala minden várakozást messze fe-
lülmúlt és azt bizonyítja, hogy ez 
az új intézmény a tudományos 
titánpótlást jelentós mértékben elő-
fegíti egyetemünkön, amely a ku-
tató munka sok területén az élen 
•irir. Azok a kapcsolatok, amelyek 
néhány intézetünk és ú j ipar i ku-
tatóintézetek, további állami és 
termelőszövetkezeti gazdaságok ko 
*ött kialakultak. további ilyen 
i r á n y ú ' lépésekre kell hojry ser-
kentsenek. Tanszemélyzetünk az 
ideológia terén mutatkozó hiányos-
ságokat felszámolva, magáévá tet-
te népi demokráciánk célkitűzéseit, 
sz i f júságot a szocialista hazafi-
ság szellemében igyekszik nevelni. 
'Általában megállapítható, hogy 
egyetemünkön az oktató, a kútató_ 
Sz egészségügyi dolgozó ú j sz^cia-

l i l ista típusa van kialakulóban. Ez 
természetesen nemcsak az orvosok-
r a vonatkozik, mert a folyamatos, 
magasszínvonalú szakmai és poli-
t ikai továbbképzés minden dolgo-
rónkat nagyobb tudásúvá, maga-
biztosabbá és öntndatosabbá tette. 

Az egyetemi feladatok szaporo-
dásával azonban nem tar tot t lé-
pést sem Aj adminisztrációs — mű-
szaki szervezetünk megerősítése, 
som az épületekkel való gyarapo-
dásunk. Amíg pl. a Tudomány-
egyetemet — amelynek dolgozó-
hallgató összlétszáma kb. a miénk-
kel egyenlő és nincs több tízezerre 
menő betegforgalma — egy rektori 
cs három dékáni apparátus igaz-
fiatja, addig a gyógyszerész-kép-
zést. is ellátó egyetemünk csak egv 
fh'káni szervezettel rendelkezik. 
Knnek megerősítése és a klinikák 
1 ¡inRzcmélyzetének tehermentesíté-
se srondnokok beállításával mi-
előbb szükséges. 

Nehezebb kérdés a helyhiány le-
(- küzdése, mert a sokféle feladathoz 
V mérten! még impozáns klini-

P* káink ei elméleti intézeteink kapa-
citása is kicsiny. Ismeretes, hogy 
nz Anatómiai és Szövettani, a Kór-

> K " bonctani és a Törvényszéki Orvos-
i a m Intézet, az Ideg- és Elmekli-
fcika, a Szemklinika és több elmé-
leti intézet az egyetem létesítése £ 
Óta korszerűtlen és feladatukhoz 
méltatlan körülmények között mű-
ködik. Az utóbbi évek nagyiramú. 

de nem mindenben arányos fejlő 
dése következtében a nehézségek 
egész sora merül t fel. A helyhiány 
mindennapos kérdéssé vált és gá-
tolja Oi oktató, kutató és gyógyító 
munkánkat. Az együvé zsúfolt I . 
és I I . sz. Sebészeti klinika épületé-
ben az orthopádiának, traumatoló-
giának kifejlesztésére nincs hely, 
pedig a felszerelés^ is rendelkezés-
re áll. Ugyanott a véradó állomás-
nak alig lehetett helyet szorítani. 
A radiológiának annyira szüksé-
ges kibővítésére a zsúfoltság miatt 
jelen pi l lanatban gondolni sem le-
het. A I I . sz. Sebészeti kl inika fej-
lődését megfelelő elhelyezéssel 
biztosítani s ezzel az I . . sz. Sebé-
szeti kl inikát tehermentesíteni kell. 
A Fül-orr-gégészeti Intézet a Gyer-
mekklinikán szűk területre szorít-
va működik és megakadályozza a 
gyermek-sebészet működését. ^ 
gyógyszerismeretl intézetünket 
nem tudjuk elhelyezni. A Marxis-
ta-leninista tanszéki csoport méltó 
elhelyezése most teljesen lehetet-
len, de még ideiglenes elhelyezé-
sét sem tud juk biztosítani. Az. 
orosz lektorátusunkkal is ugyanez 
a h e l y z e t . Alig leküzdhető nehéz 
séget okoz a tanteremhiány. UJ lé-
tesítményekre, mint pl. az Orvosi 
Fizikai tansiék vagy a Gyógyszeré-
szeti ka r hiányzó tanszékei — bár 
mennyire szükségesek lennének is 
— nem is gondolhatunk. Betegélel-
mezési osztályunk s ennek előké-
szítő üzemei olyan pincehelyise 
gekben vannak elhelyezve, melye-
ket a város egészségügyi osztálya 
ismételten kifogásolt! Téli tárolá i 
ra alkalmas helyisége nincs és fej-
lesztésre sincs megfelelő lehetőséir. 
A diákotthonok kérdése minden 
eddigi erőfeszítéseink • ellenére sem 
nyert kielégítő megoldást.- A Pár t 
alapszervezeteinek is megfelelő he 
lyiségeket kellene biztosítanunk. 
Nincs megoldva az egyetérti bf>1 -
csődé kérdése sem. Az üvegtechni-
kai- műhely, továbbá á központi 
fényképészeti kinematográfia! la-
boratórium részére helyiséget ad 
ni nem tudunk. Az egyetemi „Nép-
bolt" részére, melyet í~ dolgozóink 
annyiszor kértek, nincs" hely. A 
Dékáni H i v a t a l " ! Tanulmányi- és 
Személyzeti osztályával s az Orosz 
lektorátussal együtt a Tudomány-
egyetem birtokában lévő épületben 
van bezsúfolva s a dékáni appará-
tus kiépítése, a megfelelő munka 
körülmények biztosítása helyhiány 
miat t eddig nem volt lehetséges. A 
Gazdasági Igazgatóság és központi 
üzemei a klinikáktól és intézetek-
től, valamint a Dékáni Hivataltól 
is mintegy 2 km távolságra vannak 
elhelyezve. Ez a körülmény az 
Egyetem vezetése és a folyamatos 
gazdasági ellátás szempontjából 
igen hátrányos. Kívánatos lenne n 
dékáni appará tus és a Gazdasági 
Igazgatóság egy helyen történő 
elhelyezésért klinikák ós intézetek 
közvetlen köze lében . 

Ezekben foglaltam össze egyete-
münk legégetőbb nehézségeit. Egy-
részük csak ú j építkezéssel, nagy 
részük azonban épületeknek az 
Egyetem rendelkezésére bocsátásá-
val megoldható. Az előbbire az ú j 
ötéves terv keretében kerülhet a 
sor, az utóbbira már a közeljövq 
ben. Er re az a nagy kollektív kész-
ség a biztosítékunk, amellyel a 
Pár t , a Városi Tanács, az Egésl 
ségügyi Minisztérium és a Mi-
nisztertanács szervei most a segít-
ségünkre sietnek. 

Dr. Kukán Ferenc 
egyetemi tanár , 

dékán. 

u 

A Szegedi Állami Zeneművészeti Szakiskola 
az 1953—54-es tanévben ismét 

megkezdte az üzemi szerepléseken 
Egy-egy ilyen szereplésre ifjúsá-
gunk igen nagy szeretettel készül 
fel ^Tudatában vagyunk a.inak, 
hogy ezeknek az üzemi szereplések-
nek m ;lyen fontos szerepük v a i f 
mind a tanulásban, mind pedig a 
szocialista zenekultúra terjesztésé-
bon Műsorunkat minden esetben 
úgy állítjuk össze, hogy az tartal-
mazza a haladó hagyományokon 
Települő szovjet é s magyar zene-
szerzők műveit. 

Az iskolaév megkezdése ó 'a már 
három alkalommal szerepeltünk. A 
szereplések mind nagyon jól sike-
rültek A siker babérjai először is 

azoka>t ilelti, akik műsorszámaikkal 
hozzájárultak az üzemi szereplések 
gyors megkezdéséhez. 

Két alkalommal szerepeltünk a 
Jókai utcai MSZT-ben, hol egye«y 
gyű!és előtt 'oWotfúk me? előadá-
sunkat Az eddigi szereplések kö'üi 
a legkiemelkedőbb volt az I f júság i 
Béketalá'lkozón való közreműködé-
sünk. Ezzel a szereplésünkkel bebi-
zonyítottuk azt, hogy intézetünk ki-
veszi a részét a hazánkban folyó 
békeharcból. Harcolunk a sa já t te-
rületünkön azért, hogy hazánk dol-
gozóit jó kultúrműsorral szórakoz-
tassuk ág neveljük. 

Papp . Sán-lor 
, ¡evelezö 

tat 
TöbbJ~m in t harminc éve egyete-

mi város Szeged. Az egyetem ka-
pui kilenc éve nyitottak a széles 
tömegek számára. De csupán egy 
intézménye van, amely elvileg 
nyitva volt mindenkinek a múlt -
ban is: a Füvészkert. A nyitvale-
vőség azért jelent problémát, mer t 
a múl tban egyrészt kevés volt ben-
ne a látnivaló, másrészt pedig 
messze volt a várostól. Ma kissé 
más s helyzet. 
,. Megváltozott fe Füvészkert, 

változtak az emberek és ta lán 
a távolság is rövidült. 

a Füvészkertnek! 
fontosabbak, nélkülözhetetlenek ah-
hoz, hogy 

modern biológus tanárokat 
és gyógyszerészeket 

képezzen az egyetem. 
A Füvészkert fejlesztésének egyik 

részmunkája az, amit a magcsere 
lebonyolításával végez. A Füvész-
kertben kb. 4500—5000 növényfaj 
van. A növények magvait kora ta-
vasztól késő őszig gondosan be-
gyűjtik £.• kert dologzói. A begyűj-
tött és pontosan meghatározott 
magvakból katalógus készül, ame-

A Füvészkert dísze, az indiai lótusz (Nelumbo nucifera var. 
caspica) 25 cm. á mérőjű v i rág ja . 

Ma sok a Füvészkertben a látni-
való, (persze nem minden látvá-
nyos) minden gondozott, fejlődő, 
szép. 

Ilyen látnivaló a Rosalium, 

i a rózsakerti 
mélyben kb. 400—450 rózsafajtE 
rtyüik tavasztól k/.ífi őszig. Tple 
nem messze hegy van születőben. 
J a még, csak a sziklái vaftnak ké-
sMflf lea , növényei még valahol a 
Mátrában, Bükkben vsgy Mecsek-
ben álmodnak a tavaszról, amelyet 
már itt fognak megérni. Előtte egy 
fiatal tó víztükre' veri vissza a hát-
tér fenyőinek színét. Közelében egy 
másik, „öregl_hegyvidék u tör a ma-
gasbE " "Betelepítve^Hegyvidéki nö-
vényekkel. Ez az öreg hegy egy 
öreg tóval szomszédos, ahol 

a Füvészkert egyik büszkesége, 
az indiai lótusz (Nelumbó) ha-
talmas levelei (és nyáron vi-
rágai is) emelkednek a víz fölé. 

Mellette el törpül az egyébként nyá-
ron pompásan virító tündérrózsa. 
A vízparton tiszafák, mocsárcipru-
sok, nyirfák teszik változatossá a 
képet . 

Innen csak pár lépésre nagyará-
nyú építkezés folyik. A múl tban 
kb. 100 négyzetméter területű üveg-
háza volt a Füvészkertnek. Tavaly 
ősszel egy kb. 70 négyzetméternyi 
modern pálmaház készült, jelenleg 
pedig egy kb. 50 négyzetméter alap-
területű 

újabb üvegház építése 
íolyik. Ezen nagy területek még-
nagyobb fű tendő teret jelentenek, 
amelyhez most építik a hata lmas 
kazánházat és bele az új , gőztadó 
kazánt. Nehéz volna csupán a leg-
érdekesebb növényeket is felsorol-
ni, amelyek menedéket kapnak 
a melegházak meleg, párás levegő-
jében. Jelenleg még rengeteg sok 

páfrány, csipkeharaszt, trópusi 
fenyő, pálma, orchidea van 
összezsúfolva, várva Ki ú j ter-

vezett helyéi, ' 
ahol a téli látogatók is hozzáfér-
hetnek. 

Változatos fák, fenyők, páfrányos 
sziklák mellett vezet el az út a r ra 
a körkörösen elrendezett területre, 
ahol a növények helyét a szárma-
zás, a rokonság szabja meg; a rend-
szertani táblához. E területnek a 
betelepítése, rendber tar tása és fe j -
lesztése a legfőbb gondja a Fü-
vészkert igazgatójának és a Füvész-
kert dolgozóinak. Hasonlóképpen 
állandó gondozás és fejlesztés alatt 
állanak azok a területek, ahol 

a termesztett növények és a 
gyógynövények helyezkednek el. 

Ezek azok a területek, amelyek az 
egyetemi ' oktatás számára a l e g -

lyek külföldi botanikus ker teknek 
küld meg a Füvészkert, illetve az 
őt irányító Növénytani Intézet. Ha-
sonlóképpen a külföldi botanikus 
kertek is elküldik magkatalógusu-
kat. E katalógusok a lap ján 

folyik a magcsere, amellyel Fű-

Részlet a Füvészkert sivatagi és félsivatagi növényeiből 
(Agave, Opuntia.) 

vészkertünk gazdagít ja növény-
állományát. 

A mult évben kb. 1500 magot tar-
talmazó katalógust adott ki a Fű-
vészkert, az idén kb. 2000 f a j sze-
repel ma jd a katalógusban és kb. 

A megyei levelezőértekezlet tanulságai 
Október 18-án délelőtt össze-

vont értekezletet tar tot tak Sze-
geden a megyei és az üzemi la-
pok levelezői. Mintegy 150-cn 
jelentek meg a »Délmagyaror-
szág«, a »Viharsarok-«, a »-Textil-
művek«, »Vörös Cséve«, az »Uj-
szegedi Textilmunkás-« és a 
»Szegedi Egyetem« levelezői kö-
zül. Az értekezleten elhangzott 
szerkesztőségi beszámoló és a 
hozzászólások értékelték a leve-
lezőknek az elmúlt hónapok alat t 
végzett m u n k á j á t és megmutat-
ták azokat a hiányosságukat, 
amelyek a szerkesztőségek és a 
levelezők kapcsolatában még 
megvannak. 

Lapunk levelezői közül is töb-
ben felszólaltak az értekezleten, 
így Mikó Károly, Nacsády József, 
Batki Jenő és Gáti János elv-
társak. Már a beszámoló is, — 
melyet a »Délmagyarország« 
szerkesztőbizot tságának vezető-
je t a r t o t t - — rámuta to t t arra , 
a hat lap közül az elmúlt hóna-
pokban a «Szegedi Egyetem»-hez 
érkezett a legkevesebb levél. A^ 
hozzászólások is azt fe j teget ték^ 

f -
200 botanikus kerttel volt magcseré 
viszonyban. 

A kapcsolat a barát i országok, 
a Szovjetunió, Kina, a közeli 
népi demokráciák felé jól ki-
épített, de más országok bota-

nikus kert jeivel is fej let t . 
Ausztráliába például a mi növé-i 
nyeink magvai kb. 1 hónap alat t 
érnek el. 

Arról azt hiszem felesleges s?ót 
ejteni, hogy az egyetemi okta tás-
nak milyen fontos ..része a termé-
szetben való bemutatás, a terület 
adta 

kísérletezési lehetőség, 
azonban azt is fel kell vetnünk, 
hogy a természettudományos okta-
tásnak nemcsak az egyetem, helye-
sebben az egyetem hallgatóinak 
kis körére kell szorítkoznia. Min-
den embernek, aki igényt, t a r t a r ra , 
hogy szocialista embernek nevez-
zék, ismernie kell a legfontosabb 
élőszervezeteket, azok életkörülmé-
nyeit, a természetben betöltött sze-
repét. A szegedi általános és kö-
zépiskolák tanulói már gyakran el-
látogatnak a Füvészkertbe, 

egy-egy szép őszi napon 200— 
300 csoportos látogató is meg-

fordul, 
de a nem biológus egyetemi hall-
gatók közül igen kevesen látogat-
ják a botanikus kertet. A DISZ-nek 
volna a feladata, hogy biológus 
hallgatók vezetése mellett t anu l -
mányutaka t szervezzen a ker tbe . 
Az egyetemen kívüli felnőtt dolgo-
zók számára pedig a Természet- és 
Társadalomtudományi Ismeret ter-
jesztő Társu la tnak , kell hasonló 
munká t végeznie. Ehhez azonban 

közelebb kell hozni a Fűvész- > 
ker te t : 

használható u ta t kell biztosítani a 
Füvészkerthez. Jelenleg ugyanis a 
legkisebb- ei\ji több-napra - megköze-

líthetetlenné teszi az odavezető 
földutat . A Városi Tanácsnak fel-
tétlenül sürgősen, még .ebben az 
évben kellene foglalkoznia a Fű-
vészkerti út építésével. 

Simoncsics Pál 

hogy az objektív körülmények —> 
közbeeső nyári szünet — részben 
indokolják a levelezőmozgalom 
visszaesését, de teljesen nem ma-
gyarázzák meg azt. Tavasszal a 
lapnak már elég jól működő le-
velezőhálózata volt, de ez a két-
hónapos nyár i szünet alatt tel-
jesen szétesett. 

A «Szegedi Egyetem» szerkesz-
tőbizottságának az értekezlet ta-
nulságai a lap ján nagyobb figyel-
met kell fordí tani a levelezőhá-
lózatra. a levelek közlésére és 
megválaszolására. Szükség van 
azonban ar ra is, hogy olvasóink I 
jobban mint eddig, fordul janak a 
laphoz bármilyen problémájuk ' 
vagy mondanivalójuk van. El 
a k a r j u k érni, hogy a tavaszinál 
is szélesebb levelezőhálózatunk 
legyen. A szerkesztőbizottság ké-
ri a lap olvasóit, hogy í r j anak a 
lap számára. Erezzék át azt, hogy 
levelük a szocializmus építését 
szolgálja, mer t az Egyetemi 
Pártbizottság és az egyetem hall-
gatói, tanárai , dolgozói közötti 
kapcsolatot ¿ y í t j a meg és mé-
lyíti el. 

fM 
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